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دانستنی های حقوقی؛

نحوه مجازات اشخاص حقوقی در قانون مجازات اسلامی

یکی از مهمترین ابتکارات و اختراعات بشر، شرکت یا شخص حقوقی بوده است. با ایجاد شرکتها، تواناییها و

مهارتهای فردی، جمع و مسئولیتها تقسیم شد.

یکی از مهم&zwnj;ترین ابتکارات و اختراعات بشر، شرکت یا شخص حقوقی بوده است. با ایجاد شرکت&zwnj;ها،
توانایی&zwnj;ها و مهارت&zwnj;های فردی، جمع و مسئولیت&zwnj;ها تقسیم شد. این امر به بهره&zwnj;وری بیشتر
در تمام زمینه&zwnj;ها انجامید. اما با تأسیس هر نهاد جدید، علاوه&zwnj;بر مزایا، معایب آن نیز پدیدار شد. بسیاری از
شرکت&zwnj;ها و اشخاص حقوقی برای انجام عملیات متقلبانه یا مجرمانه یا فرار مالیاتی ایجاد شدند و این مسئله

باعث شد تا نظام&zwnj;های حقوقی در سراسر جهان به فکر جلوگیری از فعالیت این شرکت&zwnj;ها بیفتند.

به گزارش &laquo;تابناک&raquo; باید در ذهن داشته باشیم که شرکت&zwnj;ها از افرادی تشکیل می&zwnj;شوند
که آنها را اداره می&zwnj;کنند، شرکت&zwnj;ها به&zwnj;خودی&zwnj;خود موجودی ذهنی هستند و اراده&zwnj;ای

مستقل از مدیران&zwnj;شان ندارند. بنابراین مجازات آنها باید به&zwnj;صورت استثنایی و در موارد محدود باشد.

قانون جرائم رایانه ای

قانون جرائم رایانه ای در ایران اولین قانونی که ارتکاب جرم و مجازات اشخاص حقوقی را به رسمیت شناخت، قانون
جرایم رایانه ای، مصوب ۱۳۸۸ بود. در ماده&zwnj;ی ۱۹ این قانون می&zwnj;خوانیم:

&laquo;در موارد زیر، چنانچه جرایم رایانه&zwnj;ای به نام شخص حقوقی و در راستای منافع آن ارتکاب یابد، شخص
حقوقی دارای مسئولیت کیفری خواهد بود:

هرگاه مدیر شخص حقوقی مرتکب جرم رایانه&zwnj;ای شود.

هرگاه مدیر شخص حقوقی دستور ارتکاب جرم رایانه ای را صادر کند و جرم به وقوع بپیوندد.

هرگاه یکی از کارمندان شخص حقوقی با اطلاع مدیر یا در اثر عدم نظارت وی مرتکب جرم رایانه&zwnj;ای شود.

;raquo&.ای اختصاص یافته باشد;zwnj&هرگاه تمام یا قسمتی از فعالیت شخص حقوقی به ارتکاب جرم رایانه

باید توجه داشته باشیم که برای مجازات شخص حقوقی وجود دو شرط لازم است. جرم باید به نام شخص حقوقی
رایانه&zwnj;ای اگر جرم کلاهبرداری  برای مثال  باشد.  و در راستای منافع آن شخص حقوقی  باشد  یافته  ارتکاب 
موردبررسی باشد، باید در عملیات مجرمانه نام شخص حقوقی وجود داشته باشد و منافع حاصل از جرم نیز به آن برسد؛
برای مثال وجوه دریافتی به حساب&zwnj;های شرکت واریز شود. موارد &laquo;الف&raquo; تا &laquo;د&raquo; در
شرکت که  چرا  است؛  مهم  همیشه  جرم  وقوع  در  شرکت  مدیریت  نقش  که  می&zwnj;دهند  نشان  ماده  این 
اراده&zwnj;ی مستقلی ندارد و مغز متفکر آن، مدیرانش هستند. در شدیدترین حالت، شخص مدیر به نام و در راستای
منافع شخص حقوقی مرتکب جرم شده است و در خفیف&zwnj;ترین حالت، کارمند شخص حقوقی با لحاظ این دو شرط

مرتکب جرم شده است و این ارتکاب جرم یا با اطلاع مدیر شرکت یا به&zwnj;دلیل عدم نظارت وی اتفاق افتاده است.

مسئولیت کیفری اشخاص حقوقی

بعد از این قانون، قانون مجازات اسلامی مصوب ۱۳۹۲، امکان ارتکاب جرم و مجازات اشخاص حقوقی را به رسمیت
شناخته است.

ماده این  در  است.  شده  ذکر  قانون  این   ۱۴۳ ماده&zwnj;ی  در  حقوقی  اشخاص  کیفری  مسئولیت  شرایط 
می&zwnj;خوانیم:
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&laquo;در مسئولیت کیفری، اصل بر مسئولیت شخص حقیقی است و شخص حقوقی درصورتی دارای مسئولیت
کیفری است که نماینده&zwnj;ی قانونی شخص حقوقی به نام یا در راستای منافع آن مرتکب جرمی شود. مسئولیت

;raquo&.کیفری اشخاص حقوقی مانع مسئولیت اشخاص حقیقی مرتکب جرم نیست

در مقایسه با قانون جرایم رایانه&zwnj;ای، می&zwnj;بینیم که در قانون مجازات اسلامی، یکی از دو شرط وقوع جرم،
&laquo;به نام&raquo; یا &laquo;در راستای منافع&raquo; شخص حقوقی کفایت می&zwnj;کند و برخلاف جرایم
رایانه&zwnj;ای، در سایر جرایم نیازی نیست تا هر دو شرط با هم حاضر باشند. نکته&zwnj;ی قابل&zwnj;ذکر این است
که مرتکب جرم باید نماینده&zwnj;ی قانونی شرکت باشد و به نظر می&zwnj;رسد که ارتکاب جرم توسط کارمند، دیگر
مشمول این ماده نباشد. باید این محدودیت&zwnj;ها را نیز در کنار نکاتی که درخصوص استثنایی بودن مجازات اشخاص
حقوقی گفتیم، در نظر داشته باشیم. یعنی دایره&zwnj;ی مسئولیت شخص حقوقی و مجازات آن باید تا حد امکان

کوچک باشد.

قانون مجازات اشخاص حقوقی

حال درصورتی که این شرایط احراز شود، چگونه می&zwnj;توان شخص حقوقی را مجازات کرد؟ بدیهی است که
مجازات&zwnj;هایی مانند حبس تنها برای اشخاص حقیقی قابل&zwnj;اجراست. نکته&zwnj;ی دیگر این است که
آنکه جنبه&zwnj;ی تنبیهی داشته باشد، جنبه&zwnj;ی پیشگیری دارد. مسلما از  مجازات شخص حقوقی بیش 
نمی&zwnj;توان موجودی انتزاعی را موردتنبیه قرار داد و او را از کار اشتباهش پشیمان کرد! اگر مجازاتی برای اشخاص
حقوقی در نظر گرفته می&zwnj;شود، به این دلیل است که مدیران آن متوجه باشند که نمی&zwnj;توانند تحت پوشش
نام شرکت، مرتکب جرم شوند و همچنان از مزایای شرکت&zwnj;داری بهره&zwnj;مند باشند. در ماده&zwnj;ی ۲۰

قانون مجازات اسلامی تمامی مجازات&zwnj;های قابل&zwnj;اعمال برای اشخاص حقوقی ذکر شده&zwnj;اند:
توجه با  شود،  شناخته  مسئول  قانون  این   ۱۴۳ ماده&zwnj;ی  براساس  حقوقی  شخص  که  &laquo;درصورتی 
به&zwnj;شدت جرم ارتکابی و نتایج زیانبار آن به یک تا دو مورد از موارد زیر محکوم می&zwnj;شود، این امر مانع از

مجازات شخص حقیقی نیست:

انحلال شخص حقوقی
مصادره&zwnj;ی کل اموال

ممنوعیت از انجام یک یا چند فعالیت شغلی یا اجتماعی به&zwnj;طور دائم یا حداکثر برای مدت پنج سال
ممنوعیت از دعوت عمومی برای افزایش سرمایه به&zwnj;طور دائم یا حداکثر برای مدت پنج سال

ممنوعیت از اصدار برخی از اسناد تجاری حداکثر برای مدت پنج سال

جزای نقدی

انتشار حکم محکومیت به&zwnj;وسیله&zwnj;ی رسانه&zwnj;ها

تبصره: مجازات موضوع این ماده، درمورد اشخاص حقوقی دولتی یا عمومی غیردولتی در مواردی که اعمال حاکمیت
;raquo&.شود;zwnj&کنند، اعمال نمی;zwnj&می

شدیدترین مجازات شخص حقوقی، انحلال آن است که در حکم اعدام شرکت است. به همین دلیل در ماده&zwnj;ی ۲۲
قانون، حکم به این مجازات و مصادره&zwnj;ی کل اموال شخص حقوقی، تنها درصورتی مجاز دانسته شده است که
شخص حقوقی برای ارتکاب جرم به وجود آمده باشد یا با انحراف از هدف مشروع نخستین، فعالیت خود را منحصرا در
جهت ارتکاب جرم تغییر داده باشد. در این صورت فرض قانون&zwnj;گذار بر این است که آن شخص حقوقی دیگر قابلیت
فعالیت مفید را در جامعه ندارد. درخصوص بند &laquo;ت&raquo; این ماده نیز باید در نظر داشته باشیم که افزایش
سرمایه برای یک شرکت به&zwnj;منزله&zwnj;ی گسترش فعالیت&zwnj;های آن است و قانون&zwnj;گذار با ممنوعیت

افزایش سرمایه به&zwnj;صورت موقت یا دائم، شرکت را از این گسترش فعالیت محروم نموده است.

همچنین در فرضی که شرکت از صدور اسناد تجاری مانند چک محروم شود، عملا نمی&zwnj;تواند فعالیت&zwnj;های
اقتصادی خود را به&zwnj;صورت مناسب و با سرعت مقتضی انجام دهد؛ به همین دلیل است که این ممنوعیت حتما

به&zwnj;صورت موقت تعریف شده است و امکان محکومیت به آن برای بیش از ۵ سال وجود ندارد.
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درباره&zwnj;ی محکومیت اشخاص حقوقی به جزای نقدی، قانون&zwnj;گذار قائل به آن بوده است که باید نسبت به
اشخاص حقیقی شدت بیشتری وجود داشته باشد. در ماده&zwnj;ی ۲۱ قانون مجازات اسلامی این میزان حداقل دو
برابر و حداکثر چهار برابر مبلغی است که در قانون برای ارتکاب همان جرم به&zwnj;وسیله&zwnj;ی اشخاص حقیقی

تعیین می&zwnj;شود.

حال باید به دو نکته&zwnj;ی دیگر نیز اشاره کنیم. اول آنکه مطابق با تبصره&zwnj;ی ماده&zwnj;ی ۲۰ و با دلایل
عقلانی، نمی&zwnj;توان هیچ شخص حقوقی دولتی یا عمومی را مجازات کرد. دلیل این امر مشخص است. این
اشخاص حقوقی برای خدمات عمومی تشکیل شده&zwnj;اند و حتی اگر جرمی در آنها اتفاق بیفتد، مسئولیت با

اشخاص حقیقی است و نباید ارائه&zwnj;ی خدمات عمومی با مشکل مواجه شود.

از اینجا می&zwnj;توان پلی به نکته&zwnj;ی دوم زد. باید در ذهن داشته باشیم که به&zwnj;هرحال ارتکاب جرم توسط
یک یا چند انسان اتفاق می&zwnj;افتد و حتی درصورتی که این جرایم از مجرای اشخاص حقوقی و شرکت&zwnj;ها

هدایت شوند، باز هم مسئولیت اصلی با اشخاص حقیقی است و مجازات اصلی متوجه آنها خواهد بود.
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